

VOLUME 39, NUMBER 8  
August 2022

ISSN 0189 - 160X

---

# WAJM

---

**WEST AFRICAN JOURNAL OF MEDICINE**

ORIGINALITY AND EXCELLENCE IN MEDICINE AND SURGERY



**OFFICIAL PUBLICATION OF**  
THE WEST AFRICAN COLLEGE OF PHYSICIANS AND  
WEST AFRICAN COLLEGE OF SURGEONS



[www.wajmed.org](http://www.wajmed.org)



# WEST AFRICAN JOURNAL OF MEDICINE



## TABLE OF CONTENTS

GENERAL INFORMATION	IC
INFORMATION FOR AUTHORS	1F
EDITORIAL NOTE: <i>Growth Hormone: Its Physiology, Plethora Of Uses and Misuse</i>	775
<b>ORIGINAL ARTICLES</b>	
First Cases of Sars-cov-2 Reinfection Coinciding with the Covid-19 Second Wave, Benin City, Nigeria	777
B.U. Okwara, I.I. Osaigbovo, E.O. Ogbogohodo, F. Adio, E. Oduware, D.E. Obaseki, D. Asamah	
Fatal Spontaneous Subarachnoid Haemorrhage- A Report of Three Unusual Causes	781
O.A. Badejo, M.T. Shokunbi	
Audit of Stroke Admissions in a Tertiary Hospital in South East Nigeria	788
B.A. Ezeala-Adikaibe, U.H. Okafor, C.C. Okwara, E. Iwuozo, F. Ekochin, N. Mbadiwe, P. Chime, T. Okpara, T. Nnaji, M. Nwobodo, M. Ezeme	
Comparative Evaluation of Creatinine and Cystatin C Derived Glomerular Filtration Rate Methods in Hiv Patients on Therapy and Healthy Controls	795
C.C. Nganwuchi, A.J. Onuegbu, M.J. Olisekodiaka, J.E. Okwara, U.K. Amah, O.C. Okamgba, S. A. Offiah	
Predictors of Satisfaction with Wound Care Services in an Outpatient Setting in Kano, Nigeria	800
G.C. Michael, B.A. Grema, A.O. Ashimi, A.L. Olawumi, Z.A. Umar, Z. Mahmoud, S.A. Aji	
Marginal Traction Alopecia: Hair Care Practices, Severity Score and Trichoscopic Features in Lagos, Nigeria	808
E.L Anaba, E.O. Akinkugbe, E. Otrofanowei, O. Adeife-Cole, O. Ayanlowo, I. Oaku, I. Akwara	
A Method of Conservative Management of Giant Omphalocele Useful in Preventing Rupture of Sac	816
H.K. Odion-Obomhense, N.S. Awunor, U. Onyeaso	
Surgical Glove Perforation and Percutaneous Injury during Intermaxillary Fixation with 0.5 Mm Stainless Steel Wire	823
T.E. Osodin, O.A. Akadiri, V.I. Akinmoladun, A.O. Fasola, A.A. Olaitan	
Keloids in Darkly Pigmented Skin: Clinical Pattern and Presentation at a Tertiary Health Facility, Southwest Nigeria	829
A.G. Alo, A.O. Akinboro, A.A. Ajani, F.O. Olanrewaju, M.M. Orpelaye, O.A. Olasode	
Prevalence and Pattern of Alcoholic Beverage Consumption among Undergraduates in Remo, Ogun State, Southwest, Nigeria	836
O.O. Sholeyeye, Z.T. Alimi, O.A. Jeminusi, A.A. Gbadebo, A. Akinpelu	
Cardiovascular Findings in Adult Patients with Sickle Cell Anaemia in Steady State seen in Calabar, Nigeria	844
V.O. Ansa, M.A. Inyama, E.A. Mpama, V.M. Uhegbu, A. Otu, I. Ukpeh, D.S. Otu, C. Akpan, U. Njideoffor, C. Onwurah	
Cash Transfers may Increase the No-show Rate for Surgical Patients in Low-resource Settings: A Randomized Controlled Trial	852
M.G. Shrime, E.A. Harter, B. Handforth, C.L. Phillips, W.C. Hendrika, M. Hamer, D. Alcorn, T. Bennette, E.F. Millimouno, J. Nieba, B.A. Oumar, K.M. Zogbe	
<b>CASE REPORT</b>	
Female Genital Schistosomiasis (FGS) Associated with Well-Differentiated Squamous Cell Carcinoma of the Vulva: A Case Report	859
R. Ibrahim, H.U. Farouk, A.I. Lawan, Y.M. Abdullahi	
Isolated Hepatic Sarcoidosis: A Case Report and Literature Review	862
S.C. Egboh, E. Ray-Offor, C.C. Obiorah	
<b>REVIEW ARTICLE</b>	
Growth Hormone Deficiency: Navigating the Terrain of Diagnosis and Treatment in Sub-Saharan Africa	867
I.J. Akinola, A.U. Solarin, R.K. Henry	
Neurobiological Underpinnings in Drug Addiction	874
C.N.S. Nwonu, P.C. Nwonu and R.A. Ude	
<b>INDEX TO VOLUME 39, NO. 8, 2022</b>	
Author Index	885
Subject Index	886



## ORIGINAL ARTICLE

### Prevalence and Pattern of Alcoholic Beverage Consumption among Undergraduates in Remo, Ogun State, Southwest, Nigeria

*Prévalence Et Mode De Consommation De Boissons Alcoolisées Chez Les Étudiants De Premier Cycle À Remo, Dans l'État d'Ogun, Au Sud-Ouest Du Nigeria*

<sup>1\*</sup>O.O. Sholeye, <sup>2</sup>Z.T. Alimi, <sup>1</sup>O.A. Jeminusi, <sup>1</sup>A.A. Gbadebo, <sup>3</sup>A. Akinpelu

#### ABSTRACT

**BACKGROUND:** Alcoholic beverages come in various shades and flavours, often intensely advertised to the youthful population on various media channels within the state. Excessive intake is known to have deleterious effects on several dimensions of health. This study therefore assessed the prevalence and pattern of alcoholic beverage consumption among undergraduates in Remo division of Ogun State, Nigeria.

**METHODS:** A cross-sectional study was carried out among 420 students attending three tertiary institutions in Remo area, Ogun State, selected via multi-stage sampling. Data were collected using a validated self-administered, semi-structured questionnaire and analyzed with SPSS 20.0. Relevant descriptive and inferential statistics were calculated ( $p<0.05$ ).

**RESULTS:** The mean age of respondents was  $20.12 \pm 3.2$  years, with 219 (54.3%) being female. Only 14 (3.5%) respondents believed alcoholic beverage consumption was good. One hundred and forty-two (35.2%) participants consumed alcoholic beverages. Of these, 58 (40.8%) engaged in binge drinking; 28 (19.7%) drank daily; 101 (70.9%) consumed wines and related drinks. One hundred and twenty (84.5%) of these respondents had difficulty controlling their intake; 25 (17.6%) got drunk; 16 (11.3%) got into fights; 35 (24.6%) skipped meals after drinking; 39 (27.5%) experienced some difficulty with memory; 52 (36.6%) had parents who consumed alcoholic beverages regularly. Alcohol consumption was significantly associated with: age; parents' occupation; living arrangement and religion.

**CONCLUSION:** Alcoholic beverage consumption was slightly high, with majority of these respondents drinking at a moderate level. Targeted behaviour change communication and counseling services will be most beneficial to address this emerging public health concern.

WAJM 2022; 39(8):836-843.

**KEYWORDS:** Alcohol, Prevalence, Undergraduates, Drinks, Southwest.

#### RÉSUMÉ

**CONTEXTE:** Les boissons alcoolisées se présentent sous diverses formes et saveurs, et font souvent l'objet d'une publicité intense auprès des jeunes sur les jeunes sur divers médias de l'État. On sait qu'une consommation excessive a des effets délétères sur plusieurs dimensions de la santé. Cette étude a donc évalué la prévalence et les habitudes de consommation de boissons alcoolisées parmi les étudiants de premier cycle de la division Remo de l'État d'Ogun, Nigeria.

**MÉTHODES:** Une étude transversale a été réalisée parmi 420 étudiants fréquentant trois institutions tertiaires dans la région de Remo, dans l'État d'Ogun, sélectionnés via un échantillonnage à plusieurs degrés. Les données ont été collectées à l'aide d'un questionnaire validé auto-administré, questionnaire semi-structuré validé et analysées avec SPSS 20.0. Les statistiques descriptives et inférentielles pertinentes ont été calculées ( $p<0,05$ ).

**RÉSULTATS:** L'âge moyen des répondants était de  $20,12 \pm 3,2$  ans, 219 (54,3 %) étaient des femmes. Seuls 14 répondants (3,5 %) pensaient que la consommation de boissons d'alcool était bonne. Cent quarante-deux (35,2 %) participants ont consommé des boissons alcoolisées. Parmi eux, 58 (40,8 %) s'adonnaient à la consommation excessive d'alcool ; 28 (19,7 %) buvaient quotidiennement ; 101 (70,9 %), ont consommé des vins et des boissons apparentées. Cent vingt (84,5 %) de ces répondants ont eu des difficultés à contrôler leur consommation ; 25 (17,6 %) se sont enivrés ; 16 (11,3 %) se sont bagarrés ; 35 (24,6 %) ont sauté des repas après avoir bu ; 39 (27,5 %) ont éprouvé des difficultés de mémoire ; 52 (36,6 %) avaient des parents qui consommaient régulièrement des boissons alcoolisées. La consommation d'alcool est significativement associée à l'âge, à la profession des parents, au mode de vie et à la religion.

**CONCLUSION:** La consommation de boissons alcoolisées était légèrement élevée avec la majorité de ces répondants consommant à un niveau modéré. Des services de communication et de conseil ciblés sur les changements de comportement seront les plus bénéfiques pour répondre à ce nouveau problème de santé publique.

WAJM 2022; 39(8): 39(8):836-843.

**MOTS CLÉS:** Alcool, Prévalence, Étudiants de premier cycle, Boissons, Sud-ouest.

<sup>1</sup>Department of Community Medicine & Primary Care, Olabisi Onabanjo University Teaching Hospital, Sagamu, Ogun State, Nigeria.

<sup>2</sup>Federal Medical Centre, Idi-Aba, Abeokuta, Ogun State.

<sup>3</sup>Benjamin Carson (Snr) School of Medicine, Babcock University, Ilishan-Remo, Ogun State, Nigeria.

**Correspondence:** Oluwafolahan O. Sholeye, Department of Community Medicine & Primary Care, Olabisi Onabanjo University Teaching Hospital, Sagamu, Ogun State, Nigeria. Email: folasholeye@gmail.com.